
ACTA DE SESSIÓ ORDINÀRIA DE FACULTAT DE LA FACULTAT DE 

CIÈNCIES CELEBRADA EL DIA 17 DE DESEMBRE DE 2014 

A Bellaterra, a un quart d’una del dia disset de desembre de dos mil catorze, es reuneix 

a la sala d’actes de la Facultat la Junta de Facultat de Ciències en sessió ordinària sota la 

presidència del Sr. Degà actuant de secretari el secretari de la Facultat i amb 

l’assistència dels següents membres de la Junta: Antoni Méndez (degà), Lluís Casas 

(secretari i vicedegà), Verònica Ahufinger (vicedegana), Laia Saumell (vicedegana), 

Joan Suades (vicedegà), Albert Guillem Adserias, Jaume Aguadé, Julián Alonso, Lluís 

Alseda, Ramon Antoine, Pere Ara, María Luisa Arboleya, Joan Bach, Oriol Baena, 

Núria Balbuena, Maria Dolors Baró, Anna Barragán, Francesc Bars, Jordina Belmonte, 

María Ángeles Benítez, Gerard Buxó, Àngel Calsina, Juan Ignacio Pedro Campos, 

Nelida Isabel Carmona, Montserrat Carrasco, Maria del Pilar Casado, Juan del Castillo, 

Ferran Cedo, Rafael Contreras, Mercè Corbella, María Ángeles Crespo, José María 

Crespo, Sílvia Cuadrado, Jaume de Dios, Manuel del Valle, Rafel Escribano, Esteve 

Fábregas, Mercè Farré, Nicolás Guillermo Ferrer, Gumersinda Galán, Jordi Galaso, Nil 

Gàllego, Adrià Garcia, Àngels González, Marta Gonzalvo, Gregori Guasp, Èric Güell, 

María Ángeles Guijarro, Maria Jolis, Maria Concepció de Linares, Josep Maria Lluch, 

Aina Mallafré, David Martín, Alfonso Martínez, Francisco José Martínez, Pol Martínez, 

Santiago Maspoch, Juan Eugenio Mateu, Anna Meléndez, Carmen Naya, Joan Orobitg, 

Adrián Ortiz, Rosa Maria Ortuño, Arnau Pallarés, Jordi París, Maria Carmen Pérez, 

Joan Pérez, Joan Francesc Piniella, Roser Pleixats, Joan Reche, Rosa Rodríguez, Josep 

Ros, Albert Ruiz, Ariadna Salla, Ona Segura, Pau Solsona, Santiago Suriñach, Daisuke 

Takegami, Antoni Teixell, Carolina Villa. 

S’excusen: Xavier Bardina, Eugènia Estop, Marta González, Luis Gordon, Montserrat 

Mallorquí, Pere Masqué, Teresa Puga, Xavier Roqué, Rosa Maria Sebastian. 

Amb l’ordre del dia: 

1.- Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors de data 04/02/2013 i 

10/04/2014. 

2.-Informe del degà. 

3.-Torn obert de paraules. 

 

 

1.- Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors de data 04/02/2013 i 

10/04/2014. 

S’aproven per assentiment les actes de les sessions anteriors de data 04/02/2013 i 

10/04/2014. 

 



2.-Informe del degà. 

-El degà dóna la benvinguda als nous membres de la Junta, fonamentalment estudiants 

que arrel del darrer procés electoral han cobert 2/3 parts de les vacants d’estudiants 

existents a la Junta. També agraeix la tasca desenvolupada a qui ha deixat de ser 

membre de la Junta i finalment destaca i felicita en David Jou per haver estat nomenat 

doctor honoris causa per la Universitat de Girona. 

-El degà passa a comentar diversos aspectes pressupostaris: primer recorda que el nou 

equip deganal es va incorporar a meitat de l’exercici amb un saldo que va decidir 

distribuir-lo en la seva totalitat sense la retenció del 20% que es va aplicar l’any 2013 i 

que pel que fa al pressupost de màsters es va repartir el 75% als coordinadors i el 25% 

es va reservar a la Facultat. Acabarem l’any amb un saldo nul o lleugerament negatiu 

(en aquest cas amb despeses que s’imputarien a l’exercici 2015). Actualment s’està 

treballant en un nou model de distribució que ja s’aplicarà per a l’exercici 2015. De 

2008 a 2014 s’ha reduït el pressupost de la Facultat a un 40% i s’ha sobreviscut amb 

romanents i congelant el manteniment i reposició d’equips, una situació òbviament 

insostenible. Per al 2015, en Consell de Govern ja s’ha aprovat el pressupost que 

globalment té un increment del 9%, aquest percentatge serà el màxim percentatge 

d’increment que podrà tenir el pressupost que rebrà la Facultat. El Deganat s’ha reunit 

amb l’equip rectoral per exposar que el nivell de reducció pressupostària de facultats de 

caire experimental com la nostra en compromet la viabilitat i la vicerectora ha dit que 

revisarà el model de distribució actual. 

 

-A continuació el degà explica el procés d’acreditació que cal dur a terme per als 7 graus 

i 4 dels 14 màsters de la Facultat. Es tracta d’un tràmit que s’imposa per llei al cap 

d’uns anys de la verificació d’una titulació que donà lloc a una nova titulació. No 

acreditar una titulació impediria admetre-hi nous alumnes. Alguns dels màsters i graus 

que passaran aquest tràmit tenen vigent la seva verificació fins al curs 17/18, però la 

majoria ja requereixen l’acreditació per al curs 16/17. En qualsevol cas la tramitació es 

farà per a tots ells durant el 2015 i tindrà efectes a partir del curs que correspongui. El 

tràmit consisteix en la preparació d’un autoinforme (previst per finals de gener) per part 

d’un comitè intern i una visita per part de l’AQU (prevista per la primera quinzena de 

juny) per reunir-se amb els diversos col·lectius (professorat, alumnes, etc.) sense la 

presència del comitè intern. A continuació l’AQU atorgarà l’acreditació, amb o sense 

recomanacions, que dotaran de 6 anys més de vigència a cada titulació acreditada. A la 

llarga es pretén que siguin els centres qui s’acreditin i no les titulacions individualment. 

-En paral·lel a l’acreditació, s’ha d’implementar a la Facultat el Sistema Intern de 

Garantia de Qualitat (SIGQ). S’ha nomenat Joan Francesc Piniella per liderar aquesta 

implementació. Es tracta d’un tràmit que requereix acumular gran quantitat de textos 

(en part ja existents) i evidències sobre com s’organitzen les titulacions i com es 

gestionen totes les incidències imaginables. La nostra Facultat ha d’implementar ja el 

SIGQ perquè fou de les primeres a implementar els nous graus. 



-El degà informa també de les darreres notícies sobre el possible nou decret de graus i 

màsters que podria suposar la reestructuració de les titulacions sota l’esquema general 

europeu 3+2. El rector va informar els degans sobre la possible sortida del decret cap al 

mes de març. Hi ha moltes incerteses sobre aquest tema: no només pel que fa al 

contingut sinó també sobre si acabarà sortint o no, i com afectaria qüestions sensibles 

com els preus de les titulacions o el finançament de les universitats. Les instruccions des 

del rectorat són de començar-hi a pensar ja que a partir del moment que s’apliqués 

algunes universitats podrien precipitar la reestructuració generalitzada arreu. En 

qualsevol cas des del Deganat no s’hi ha començat a treballar esperant que la situació es 

clarifiqui una mica més. El degà creu que tampoc no és fàcil posicionar-s’hi a favor o en 

contra, però destaca que seria una oportunitat d’organitzar simultàniament graus i 

màsters. La reestructuració segurament seria fàcil per als graus però més complexa en 

uns hipotètics màsters de 2 anys o organitzats sota un esquema 1+1. 

-El degà passa a comentar les dades d’accés de nous alumnes. Enguany s’han cobert el 

85% de les places amb alumnes de primera opció i hi ha hagut un cert overbooking de 

places. De les 570 ofertades se n’han assignat 612. Aquesta sobrereserva és 

conseqüència de diversos factors de difícil previsió i és especialment greu als graus de 

Química i Física+Química, que entre tots dos tenen una sobrereserva de 15 alumnes, la 

qual cosa gairebé constitueix tot un grup addicional de laboratori. Al grau de Ciències 

Ambientals també hi ha hagut un overbooking important (d’11 alumnes). Pel que fa als 

màsters hi ha hagut 191 alumnes nous (el curs passat 135), un augment en part 

relacionat amb la reaparició de 2 màsters. Malgrat un lleuger augment es constata que 

alguns màsters tenen dèficits de matrícula importants.  

-El degà comenta que el nou equip deganal ha constatat una baixa participació 

d’estudiants als òrgans de la Facultat i que moltes figures de representació malgrat estar 

definides es troben permanentment desertes. A nivell d’Universitat han aparegut 

normatives generals de delegats i se’ns va demanar que definíssim quants delegats per 

curs estipulem, s’ha acordat que sigui 1 per cada grup de docència i cada grup ja ha 

escollit el seu delegat. En paral·lel s’està creant el Consell d’Estudiants que hauria de 

contribuir a millorar la participació dels estudiants en els diversos òrgans de la Facultat, 

actualment s’està treballant en el seu reglament, els delegats escollits s’afegiran al grup 

de treball per consensuar-lo. Quan el consell s’hagi constituït serà l’òrgan que 

determinarà els estudiants que s’integren a les 3 comissions existents (Afers Acadèmics 

i Avaluació, Postgrau i Intercanvis) que compten amb representants d’estudiants. 

Transitòriament i fins a la constitució del Consell, el grup de delegats triarà quins d’ells 

faran també de representants a les comissions. 

-El degà informa que el nou equip deganal ha ratificat el Santiago Maspoch en el seu 

càrrec com a responsable de seguretat de la Facultat (càrrec que ja tenia en el marc de 

l’equip anterior). Una de les tasques que durà a terme és la prospecció i categorització 

del nivell de risc dels diversos laboratoris existents, una feina que ja està feta per als 

laboratoris de Química i es vol estendre a tots els altres. 



-El degà informa també sobre el projecte europeu IMPALA, que té per objectiu 

analitzar l’impacte dels processos d’assegurament de la Qualitat (AQ) en les 

Institucions d’Educació Superior (IES). Atès que estem a punt d’iniciar els tràmits 

d’acreditació de moltes titulacions i d’implementar el SIGQ, els responsables del 

projecte han demanat que sigui la nostra facultat la que hi participi; això implicarà 

fonamentalment respondre una enquesta abans, durant i després de dur a terme 

l’acreditació i la implementació del SIGQ. El degà demana a qui rebi la petició de 

respondre d’enquesta que la complimenti. 

-Finalment el degà explica que els actes de celebració de Sant Albert van anar molt bé, 

tant pel que fa a la conferència conjunta amb la Facultat de Biociències, com l’acte de la 

tarda que va haver de fer-se a l’Auditori de Lletres per qüestions d’aforament i així i tot, 

va haver-hi gent sense seient (hi van participar unes 500 persones). 

 

S’obre un torn de paraules per a qüestions relacionades amb l’informe del degà. 

 

Adrián Ortiz pregunta pels terminis d’aplicació del nou decret en cas que es publiqués el 

març de 2015 i quin sentit té tramitar les acreditacions davant de la possible dels graus i 

màsters. 

 

El degà respon que fins i tot si es publiqués el març vinent, el decret no podria aplicar-se 

fins al curs 16/17. I que efectivament l’acreditació pot acabar essent innecessària si es 

reorganitzen les titulacions però que davant de l’actual incertesa sobre el decret cal 

procedir a l’acreditació de les titulacions actuals. 

 

Oriol Baena demana que s’aclareixi quin paper han de jugar els delegats de curs en la 

constitució del consell d’estudiants i si aquests poden arribar a desplaçar el paper que 

actualment exerceix el grup de treball existent. 

 

El degà respon que la figura dels delegats sempre ha existit i que és l’interlocutor 

natural amb els coordinadors de titulació. Que no seria operatiu crear el consell 

d’estudiants o buscar representants a les comissions a partir de tots els estudiants i que 

per això es proposa que es faci a través dels delegats. De tota manera no es pretén 

excloure ningú i els delegats simplement s’afegiran al grup de treball existent per a la 

constitució del Consell d’Estudiants i les funcions  de representació d’estudiants que 

exerceixin alguns delegats a les diferents comissions del Deganat són transitòries fins 

que pugui designar-los el mateix Consell. 

 

3.-Torn obert de paraules. 

Pere Ara, com a director del Departament de Matemàtiques informa que circula un 

document de treball de la Comissió d’Afers Acadèmics de la UAB on es classifiquen les 

titulacions segons experimentalitat. Segons aquest document tots els graus de la Facultat 

de Ciències (també els de Biociències i els de l’Escola d’Enginyeria) es classifiquen al 



nivell 3, excepte els graus de Matemàtiques i d’Estadística que es classifiquen com a 

nivell 2. La classificació és important ja que se’n deriven uns requisits o altres pel que 

fa a ràtio alumne-professor (majors com menor sigui el nivell d’experimentalitat). Pere 

Ara no entén aquest tractament diferent per als graus esmentats tenint en compte que 

tots els estudiants paguen el mateix, i que realment el grau d’experimentalitat és similar 

a altres titulacions de les facultats esmentades. A tall d’exemple el grau d’Estadística té 

un 50% de pràctiques d’ordinadors. Pel que ell sap, la classificació ve imposada a partir 

d’un document de la Generalitat que ell ha demanat i no li han pogut facilitar, situació 

anormal que també vol posar de manifest. 

 

Mercè Farré fa referència al mateix document de treball i creu que hi ha una confusió 

entre coeficient d’estructura (que valora el cost d’una titulació) i l’experimentalitat (que 

hauria de servir per determinar la ràtio alumne-professor). Ella entén que el cost de 

laboratori pot ser superior al d’Estadística en moltes titulacions però que la ràtio 

alumne-professor no hauria de ser inferior per les raons en part ja exposades 

anteriorment (dificultat, equivalència de preus, experimentalitat, etc). En resum se suma 

a l’oposició expressada per Pere Ara de basar la classificació de les titulacions a partir 

del coeficient d’estructura. Insisteix en el fet que d’acord amb les eines de transparència 

docent estadística té un 50% d’hores pràctiques de laboratori mentre que titulacions 

classificades com a nivell 3, com ara Enginyeria Informàtica, només dediquen un 25% 

d’hores a aquesta mena de pràctiques. Mercè Farré fa una crida al Deganat perquè doni 

suport a la posició expressada pel fet que l’actual classificació perjudica els números 

actuals de la Facultat globalment i tenint en compte les dificultats que ja té actualment 

Estadística. 

 

El degà explica que és complicat resoldre de facto aquesta qüestió i que creu que la 

confusió prové del fet que al document es parla de coeficients d’experimentalitat que en 

realitat estan pensats com a coeficients d’estructura i d’aquí la consideració diferent de 

Matemàtiques i Estadística. El degà recorda que les despeses derivades de les titulacions 

es cobreixen a través de la matrícula dels estudiants (de l’ordre del 20% del total) i 

d’una subvenció pública que no arriba amb el mateix import per a totes les titulacions 

sinó que depèn d’uns coeficients d’experimentalitat o estructura que valoren el cost de 

cada titulació. El degà concedeix que aquests coeficients tenen una definició i valors 

anacrònics i de fet el vicerector ha proposat a la Generalitat de canviar aquests 

coeficients però de moment no ho faran. El degà explica que les ràtios alumne-professor 

han estat tradicionalment baixes a Estadística a causa d’un dèficit de matrícula que 

actualment ja no existeix, de manera que és normal que les ràtios augmentin. El degà 

considera un eventual canvi pugui promoure reclamacions similars en titulacions 

d’altres facultats. El degà creu que la Facultat pot mostrar la disconformitat sobre el 

nivell on s’ha classificat Estadística i si convé es pot fer un document conjunt però 

dubta sobre la utilitat que pugui tenir. 

 

María Ángeles Benítez demana quines mesures té previst d’impulsar l’equip deganal 

per tal d’acomplir el tercer pla per a la igualtat entre domes i homes (2013-2017).  



El degà admet que és una qüestió que no s’ha plantejat a nivell d’equip i que en prenem 

nota per a debatre-ho. 

S’aixeca la sessió a les 13:20. 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), a 17 de desembre de 2014. 

 

 

Secretari:      Vist i plau 

       Degà 

 

 


